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NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT   GRØNLANDS HJEMMESTYRE 

Naalakkersuisut siulittaasuat

Landsstyreformanden

Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen (Demokraterne)
c/o Landstingets Bureau
Her
  
 

Besvarelse af § 36, stk. 1 spørgsmål nr. 2009-15 om den juridiske 
undersøgelse

Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen (Demokraterne) har i medfør af § 36, stk. 1 
i Landstingets Forretningsorden ved brev af 11. februar 2009 stillet spørgsmål til 
Landsstyret  vedrørende  status  på  den  juridiske  undersøgelse,  der  forestås  af 
professor Ole Spiermann. Spørgsmålet besvares hermed.

Spørgsmål til Landsstyret.
Hvornår forventer Landsstyret, at professor Ole Spiermann er klar med sin 
undersøgelse af, hvorvidt Landsstyret har overtrådt gældende lovgivning?
(Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen, Demokraterne)

Landsstyrets besvarelse.
Landstingets  Revisionsudvalg  iværksatte  på  opfordring  fra  Landstingets 
Finansudvalg i oktober måned 2008 en forvaltningsundersøgelse af forløbet 
omkring en ansøgning i september måned samme år fra Landsstyreområdet 
for  Kultur,  Uddannelse  ,  Forskning  og  Kirke  om  tillægsbevilling  til 
efterskolen i Qasigiannguit. Undersøgelsens resultat forelå den 28. oktober 
2008. Resultatet  indeholdt en anbefaling til  Landstingets  Revisionsudvalg 
om at iværksætte en juridisk vurdering af sagsforløbet. Der blev ikke på det 
grundlag iværksat en juridisk vurdering.

I  forbindelse  med  Landstingets  behandling  af  beslutningsforslaget  om 
godkendelse af Landskassens Regnskab for 2007 blev der den 14. november 
2008  fremsat  forslag  til  Landstinget  om  foretagelse  af  en  juridisk 
undersøgelse  af  forløbet  omkring  den  omtalte  ansøgning  om 
tillægsbevilling. Forslaget indeholdt en forudsætning om, at undersøgelsens 
resultat  skulle  foreligge  under  den  igangværende  landstingssamling,  der 
sluttede den 28. november 2008. Forslaget nød ikke fremme i Landstinget, 
og der blev således ikke på det grundlag iværksat en undersøgelse.

Den 13. november 2008 fremsendte Landsstyreformanden til Landstingets 
Formandskab  en  anmodning  om  udsættelse  af  behandlingen  af 
beslutningsforslaget om godkendelse af Landskassens Regnskab fra den 14. 
til  den  28.  november  2008.  Dette  skete  med  henblik  på,  at 
Revisionsudvalgets  betænkning  til  forslaget  kunne  bringes  i 
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overensstemmelse  med  Landstingets  Forretningsorden  forud  for 
behandlingen i Landstinget. 

Under Landstingets behandling af beslutningsforslaget om godkendelse af 
Landskassens Regnskab og under debatterne om foretagelse af en juridisk 
undersøgelse  faldt  en  række bemærkninger  om,  at  Landsstyret  i  forløbet 
omkring  tillægsbevillingsansøgningen  havde  overtrådt  gældende 
lovgivning,  ligesom  Landsstyreformanden  ved  sin  henvendelse  til 
Landstingets  Formandskab  skulle  have  handlet  i  strid  med  Grundlovens 
principper. Efterfølgende blev det fra medlemmer af oppositionen hævdet i 
pressen,  at  Landsstyreformanden  skulle  have  forsøgt  at  intervenere  i 
Landstingets grundlovssikrede suveræne kompetence.

Landsstyreformanden  fandt  på  grundlag  af  de  fremsatte  alvorlige 
beskyldninger om lovovertrædelser, at de omdiskuterede forhold nu måtte 
underkastes en uvildig juridisk undersøgelse. Den 5. december 2008 rettedes 
derfor  henvendelse  til  professor  Ole  Spiermann  med  anmodning  om,  at 
denne ville forestå en sådan undersøgelse.

Der  forelå  på  dette  tidspunkt  allerede  flere  hundrede  siders  skriftligt 
materiale i spørgsmålet om den omstridte ansøgning om tillægsbevilling til 
efterskolen i Qasigiannguit. Efter en første gennemgang af dette materiale 
vurderede professor Ole Spiermann, at yderligere materiale måtte indhentes 
fra de involverede landsstyreområder, ligesom Landstingets Formandskab, 
Finansudvalget og Revisionsudvalget blev givet lejlighed til  at bidrage til 
undersøgelsen. Først derefter kunne det vurderes, om de rejste spørgsmål på 
betryggende  måde  kunne  afgøres  alene  på  grundlag  af  det  foreliggende 
skriftlige materiale, eller om dette materiale måtte suppleres med afhøringer 
af Landsstyrets embedsmænd og Landsstyremedlemmer.

Med udgangen af januar måned 2009 vurderede professor Ole Spiermann, at 
der ville være behov for afhøring af 14 personer fra Landsstyret,  der alle 
havde  været  involveret  i  behandlingen  af  den  omstridte  ansøgning  om 
tillægsbevilling. Disse afhøringer blev foretaget imellem den 6. og den 12. 
februar  2009  på  grundlag  af  et  udkast  til  sagsforløb  omkring 
tillægsbevillingen af 30. september 2008.

Der udarbejdes nu resuméer af de foretagne afhøringer, der snarest vil blive 
sendt i høring hos de afhørte med en kort høringsfrist. Herefter vil et nyt 
udkast  til  beskrivelse  af  sagsforløbet  blive  sendt  til  de  afhørte  samt 
Landsstyret,  Landstingets  Formandskab,  Finansudvalget  og 
Revisionsudvalget med anmodning om supplerende bemærkninger. På den 
baggrund vil vurderingerne blive foretaget.

Derefter vil professor Ole Spiermann gennemgå det samlede materiale og 
foretage  sin  endelige  juridiske  vurdering  af  de  retsspørgsmål,  som  de 
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omhandlede forløb giver anledning til. Aflevering af opgaveløsningen kan 
forventes i marts måned 2009. 

Landsstyret  har  lagt  afgørende  vægt  på,  at  den  juridiske  undersøgelse 
foretages under iagttagelse af normer for høj kvalitet og retssikkerhed samt 
af en person, der må anses for yderst kompetent og fuldstændig uvildig i 
forhold  til  Grønlands  Hjemmestyre,  de  omhandlede  sagsforløb  og  de 
personer, der har været involveret i forløbene. 

Det  er  således  magtpåliggende  for  Landsstyret,  at  undersøgelsens 
gennemførelse og resultat ikke med rimelighed vil kunne anfægtes ud fra 
professionelle,  juridiske  eller  politiske  synspunkter.  Der  er  tale  om  en 
omfattende undersøgelse, der gennemføres med stor grundighed. En sådan 
undersøgelse kan næppe gennemføres på kortere tid, end det her er tilfældet. 

Med venlig hilsen

Hans Enoksen
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